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Årsberetning 2022 
Det Postgraduate Uddannelsesudvalg (DPU)  
 

DPUs formål 
DPUs overordnede formål er at medvirke til at udvikle kvaliteten af den lægelige videreuddannelse 
ved at skabe et forum, hvor videreuddannelsens aktører kan mødes og udveksle viden, erfaring 
samt give forslag til forbedringer.  
 

DPUs medlemmer 
Udvalget refererede i 2022 til lægefaglig direktør Michael Braüner Schmidt og bestod ved udgan-
gen af 2022 af følgende medlemmer:  
 
Anja Kirstein (formand), Karin Dahl Assing (Overlægerådet), Jens Jakob Riis (UAO), Peter Cle-
ment Waldhauer Holm (UKYL), Dánjal Hofgaard Hestoy (tværgående hospitals-UKYL), Henriette 
Arenholt Lydiksen (AP-UKYL), Chris Bath Søndergaard (postgraduat PKL), Stig Andersen (præ-
graduat PKL), Mikkel Lønborg Friis (Færdigheds- og Simulationstræning), Karin Birgitte Hansen) 
(Yngre Lægerådet), Maria Birgitte Søndermølle (Yngre Lægerådet), Ina Houmann Jensen (Yngre 
Lægerådet), Thomas Stilling-Vinther (ad hoc) 
 
Der vil i starten af 2023 komme en del ændringer med bl.a. tiltrædelse af Søren Hjortshøj som ny 
lægefaglig direktør samt en uddannelseskoordinerende overlæge mere ved Trine Lignell Guldberg. 
 

Møder 2022 
DPU har afholdt 2 ordinære møder i 2022. Flere oplysninger om DPU, kommissorium samt refera-
ter af møderne kan findes på Lægers Uddannelsesforum: https://aalborguh.rn.dk/luf  
 

DPU-arbejdet 2022 
Organisatoriske ændringer 
- Med baggrund i den udvidede og stadigt voksende uddannelsesopgave inden for den lægelige 

videreuddannelse på Aalborg Universitetshospital, er Enheden for Postgraduat Uddannelse 
blevet opnormeret til at have to fuldtidsansatte uddannelseskoordinerende overlæger (UKO) 
fra 2023. Trine Lignell Guldberg er blevet ansat som UKO per 1. marts 2023. Hun skal løfte 
uddannelsesopgaven i samarbejde med UKO Anja Kirstein. 

- I Enheden for Postgraduat Uddannelse er der blevet tilknyttet to nye UKYL-funktioner: En al-
men praktiserende-UKYL (varetages af HU-læge Henriette Lydiksen). AP-UKYL’en kommer til 
at arbejde for et bedre AP-læge-netværk og være bindeled for AP-læger ansat på Aalborg UH 
på tværs af afdelinger.  
Desuden en tværgående hospitals-UKYL (varetages af HU-læge Dánjal Hofgaard Hestoy fra 
Kirurgisk Afdeling). Den tværgående UKYL assisterer med at afholde møder og introduktions-
dage og bliver bindeled mellem øvrige UKYL’er på Aalborg UH. 
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Revision af den lægelige videreuddannelse 
- Revisionen har været undervejs i 2022, men blev sat på hold pga. folketingsvalg. Arbejdet for-

ventes færdigt primo 2023, hvorefter Det Nationale Råd vil præsentere, hvordan speciallæge-
uddannelsen vil se ud i fremtiden. Der vil fremover være øget fokus på mere generelle kompe-
tencer og samarbejde på tværs af sektorer, herunder med kommunerne. Når revisionen er 
færdig, vil der blive et større arbejde med nye målbeskrivelser/uddannelsesprogrammer. 

 
Kvalitetssikring i den postgraduate uddannelse 
- Kvalitetsrapporten 2021 udkom i marts 2022 og blev præsenteret for DPU til mødet i maj. Rap-

porten sætter fokus på de målbare resultater af det store stykke arbejde med uddannelsen, 
som afdelingerne gør – og tager temperaturen på, hvordan det står til med ”sammen at udvikle 
morgendagens medarbejdere”, som er en del af hospitalets mission. 

 
3-timersmøderne  
- DPU godkendte 3-timersrapporten 2021 om ”Læger og ledelse” og rapporten fik rosende ord 

med på vejen.  
- DPU har besluttet at rykke timingen af processen for 3-timersmøderne, så de fremover igang-

sættes i starten af året i stedet for i efteråret. Det vil sige, at næste 3-timersmøde igangsættes 
januar 2023 (i stedet for september 2022). Med dette undgås det, at navngivningen af rappor-
ten er indbygget forældet – som det var tidligere, var det allerede med et ”gammelt” årstal, når 
rapporten udkom. 

 
Lægeprognose 2021-2045 
- Det Regionale Råd har diskuteret anbefalinger til fastlæggelsen af en ny dimensioneringsplan 

for speciallægeuddannelsen. Her er nogle af hovedbudskaberne, at det samlede antal hoved-
uddannelsesstillinger bør fastholdes på nationalt plan, og introduktionsstillinger øges i de spe-
cialer, der har udfordringer med rekruttering. Fremadrettet er det efterspørgslen på speciallæ-
ger, der er definerende for antallet af uddannelsesstillinger og ikke udbuddet af kandidater fra 
universiteterne. Den endelig dimensioneringsplan forventes at foreligge til marts 2023. 

 
Simulationsansvarlige afdelingslæger 
- På Aalborg Universitetshospital har en ny funktion set dagens lys: Simulationsansvarlige afde-

lingslæger. Det er Mikkel Lønborg Friis fra NordSim, der har fået ideen til den nye funktion, og i 
samarbejde med UKO Anja Kirstein og FTR Ina Houmann er funktionen nu implementeret som 
et forsøg frem til sommeren 2023. Funktionen imødekommer både ønsket om at udvikle nye 
karriereveje for afdelingslæger samt et behov for at simulationstræningen i højere grad foran-
kres i klinikken. Ved udgangen af 2022 var 9 simulationsansvarlige afdelingslæger rekrutteret 
fra otte specialer. Ugeskriftet bragte en artikel om det nye initiativ https://ugeskriftet.dk/ny-
hed/ny-karrierevej-simulationsansvarlig-afdelingslaege 

 
Afholdte arrangementer 

- Temadage for UAO og UKYL.  
o I marts var mødets emne ”Arbejdet med det gode uddannelsesmiljø”. Her præsenterede 

afdelingslæge og TR Ina Houmann et projekt omkring fremtidige karriereveje for afde-
lingslæger, og hvilken betydning det kan få for uddannelsen. Herefter var der oplæg af 
UAO Trine Lignell Guldberg fra Onkologisk Afdeling omkring invers feedback, og UAO 
Malene Kanstrup fortalte herefter om, hvordan de på Anæstesiologisk Afdeling har 
brugt evaluer.dk til at optimere uddannelsen 

o I november var mødets titel ”Sådan holder du uddannelsesfanen højt”. Her holdt le-
dende overlæge Dea Kehler fra Akutafdelingen i Hospitalsenheden Vest oplæg om, 
hvordan man skaber en god uddannelse i en travl hverdag. UAO Line Heisterberg fra 
Reumatologisk afdeling fortalte om at opretholde god uddannelse over tid. Dagen slut-
tede af med oplæg af projektleder Bertil Selde Krogh fra Videreuddannelsesregion 
Nord, der fortalte om overgangen til uddannelseslæge.dk. 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fugeskriftet.dk%2Fnyhed%2Fny-karrierevej-simulationsansvarlig-afdelingslaege&data=05%7C01%7C%7C163d457261354270a6ce08daceefe10e%7C5968b90c51a64f088b4750ffffbe2e4f%7C0%7C0%7C638049826907914047%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=PCKFdhgbH7pIsOr%2FHX%2FL9Wf2FXCxST1sqtfFZ1vK7Ig%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fugeskriftet.dk%2Fnyhed%2Fny-karrierevej-simulationsansvarlig-afdelingslaege&data=05%7C01%7C%7C163d457261354270a6ce08daceefe10e%7C5968b90c51a64f088b4750ffffbe2e4f%7C0%7C0%7C638049826907914047%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=PCKFdhgbH7pIsOr%2FHX%2FL9Wf2FXCxST1sqtfFZ1vK7Ig%3D&reserved=0


 

Side 3 af 3 

 
- UKYL-introduktionskursus blev afholdt i april og oktober måned og indeholdt, ud over det or-

ganisatoriske fokus, en workshop om ”Uddannelsesledelse – hvordan opnår du succes med 
dine initiativer?”.  

 
- For at få flere KBU-/uddannelseslæger til at deltage i kurset ”Styrk det kollegiale fælles-

skab. Forebyg stress” er afholdelsen skubbet til at ligge fast i august og januar. Antallet af 
deltagere er blevet flere, så det tyder på at have båret frugt. Underviser var Nynne Lykke 
Christensen fra Lægeforeningen. 
 

- Da UKO Susanne Nøhr har valgt at gå på pension d. 1. september 2022, blev der afholdt et 
afskedssymposium under overskriften ”Lægelig videreuddannelse – før, nu og i fremti-
den” i oktober. 
 

- Med den nye timing af 3-timersmøderne er UKYL-mødet om igangsætning af 3-timersmø-
derne 2023 udskudt til januar 2023.   

 
Uddannelsespulsen på Aalborg Universitetshospital 
- Ved forårets DPU-møde handlede uddannelsespulsen overvejende om travlhed på afdelin-

gerne, hvilket kan få konsekvenser for uddannelsen på afdelingerne - fx at der bliver skåret 
ned på paraplyambulatorier. DPU kom med det input, at der skal hejses et flag hos Hospitals-
ledelsen om rammerne i ATC og det pres, som afdelingen er under både på læge- og sygeple-
jesiden. Dette vil UKO tage videre. 

- Ved efterårets DPU-møde var rekruttering et gennemgående emne under uddannelsespulsen. 
Afledt af drøftelserne blev der talt om deltid, hvor ATC fortalte, at de netop har afsat 2 i I-stil-
ling på nedsat tid. 

  
 

På vegne af DPU 
Anja Kirstein, formand 
AC-medarbejder Tine Lass Klitgaard 
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